

Anthrax

តើអ្នកត្រូវការដឹងអ្វី?

អ្នកត្រូវការដឹងអំពីមេរោគប្រូកេរ៉ាម វាអាចធ្វើអោយអ្នកមានជំងឺច្រើនបែប តាមទៅលើការដែលបែបបទអ្នកបានឆ្លង។ វាអាចធ្វើអោយស្បែកក្លាយ វិមានការឈឺខ្លាំងដូចជា “ពុលអាហារ”។ បែបៗ ទៀតគឺដូចជា “ដកដង្ហើមចូល” អ្នកត្រូវការ- ដែលកើតឡើងនៅពេលដែលអ្នកដកដង្ហើមចូល។ រោគសញ្ញាតែងតែអោយដឹងក្នុងរវាងជាច្រើនថ្ងៃមក (ធម្មតា២ទៅ៥ថ្ងៃ) បន្ទាប់ពីមេរោគបានឆ្លង។ រោគសញ្ញាតាមទៅលើបែបរោគឆ្លង:

- **អ្នកត្រូវការស្បែក** ឆ្លើយឡើងជាពកមួយនៅលើស្បែក វាកើតជាមានទឹក រួចជាដំបៅមិនឈឺ ដែលមានខ្មៅនៅកណ្តាល។ សេរីវារង្វង់ដែលនៅជិតរបូស ទៅជាហើម។ អ្នកត្រូវការស្បែកអាចរាយព្យាបាលដោយប្រើថ្នាំផ្សេងៗ។
- **អ្នកត្រូវការពោះវៀន** កម្រមានណាស់។ វាចាប់ផ្តើម ដោយចង់ក្អក មិនឃ្លានអាហារ ក្អក និងគ្រុនក្តៅ។ បន្ទាប់ពីរោគសញ្ញានេះ គឺមានឈឺពោះ ក្អកឈាម និងរាគយ៉ាងខ្លាំង។ ការផ្តល់ថ្នាំផ្សេងៗអោយបានលឿន វាមានសារៈសំខាន់ ប្រសិនអ្នកមានអ្នកត្រូវការពោះវៀន។
- **រោគសញ្ញាដង្ហើមអ្នកត្រូវការ** ចាប់ផ្តើមដោយមានរោគសញ្ញា ដូចគ្រុនផ្តាសាយ (ក្អក គ្រុនក្តៅ ឈឺសាច់ដុំ)។ រោគសញ្ញាទាំងនេះ វាអាចនៅជាប់ៗទៅ២ថ្ងៃ។ រួចមក ជំងឺអាចវិលមកវិញ បណ្តាលអោយមានបញ្ហាសួតយ៉ាងធ្ងន់ ពិបាកដកដង្ហើម និងស្ទះ។ លើកលែងតែព្យាបាលរោគសញ្ញាដង្ហើមអ្នកត្រូវការ អាចផ្តល់អោយមានគ្រោះថ្នាក់ខ្លាំង- វាមានគ្រោះថ្នាក់ដល់ជីវិតឡើងដល់៩០ភាគរយនៃសំណុំរឿងរោគនេះ។ បើមានការព្យាបាល នៅពេលវាយប្រហារអ្នកត្រូវការនៅឆ្នាំ២០០១ ការស្លាប់ វាប្រហែលជា៥០ភាគរយ។

តើអ្នកឆ្លងអ្នកត្រូវការតាមរបៀបណា?

ពេលវាទៅក្រៅខ្លួន បាក់តេរីអ្នកត្រូវការ បង្កើតឡើងនូវស្តុកដែលមានស្រោម។ នៅពេលដែលវាមានស្រោម ពិបាកក្នុងការសំលាប់វា។ តាម



Communications Office
625 North Robert Street/Box 64975
St. Paul, MN 55164-0975
(651) 201-4989
www.health.state.mn.us

ធម្មជាតិ ស្ថានភាពក្នុងដី ជាកន្លែងវាអាចរស់នៅជាច្រើនឆ្នាំ។ សត្វដូចជាគោ ច្រូម សេះ និងពពែ អាចមានជំងឺ ប្រសិនបើសត្វទាំងនេះមានការប៉ះពាល់ដែលមានអ្នកត្រូវការនៅ។

មនុស្សអាចឆ្លងអ្នកត្រូវការបាន តាមរយៈការប៉ះពាល់សត្វដែលមានរោគនោះ ដោយកាន់ដោម និងផលិតកម្មដែលធ្វើមកពីសត្វមានរោគ វិញដោយព្យាសាច់សត្វមានរោគនោះ។ តាមធម្មជាតិ រោគអ្នកត្រូវការមនុស្ស កម្រមានណាស់នៅសហរដ្ឋ។

នៅពេលអ្នកត្រូវការប្រហារនៅឆ្នាំ២០០១ មនុស្សបានឆ្លងរោគដកដង្ហើមចូល និងរោគស្បែកអ្នកត្រូវការ ពីការកាន់សំបុត្រដែលប្រឡាក់មេរោគនោះ។ ក៏មានការចាប់អារម្មណ៍ដែរថា បាក់តេរីអាចបញ្ចេញទៅខ្យល់អាសាម កន្លែងដែលមានមនុស្សផ្តុំគ្នាច្រើន។ លទ្ធផលគឺ មានកើតរោគសញ្ញាដង្ហើមអ្នកត្រូវការច្រើន។

តើអ្នកអាចឆ្លងជំងឺនេះពីមនុស្សទៀតបានទេ?

ទេ! អ្នកអាចឆ្លងរោគនេះដោយ ការដកដង្ហើមចូលស្តុក ព្យាសាច់មានរោគនេះ វិមានស្តុកនេះមកប៉ះពាល់នឹងស្បែកអ្នក។ មនុស្សដែលមានអ្នកត្រូវការមិនអាចធ្វើអោយអ្នកឆ្លងរោគនេះបានទេ។

តើហេតុអ្វីបានជាគេគិតថា វាអាចយកមកប្រើជាអាវុធដ៏យោធាបាន?

អ្នកត្រូវការបានប្រើរួចទៅហើយ ជាអាវុធក្នុងការវាយប្រហារនៅខែតុលា ឆ្នាំ២០០១ ដែលប្រើសំបុត្រប្រឡាក់ ដើម្បីអោយឆ្លងស្តុកអ្នកត្រូវការ។ មនុស្ស២២នាក់ ត្រូវបានព្យាបាល ហើយ៥នាក់ត្រូវបានស្លាប់។

វាក៏បានដឹងផងដែរថា សហរដ្ឋ និងសហភាពសូវៀតដើម បានសាងសង់ប្រើអ្នកត្រូវការជាអាវុធា។ មានការជឿជាក់ដែរថា មានប្រទេសទាំងឡាយនៅតែបន្តរកិច្ចការទាំងនេះនៅឡើយ។

អ្នកត្រូវការមានលក្ខណៈខុសគ្នាច្រើន ដែលក្រសួងគ្រប់គ្រាន់និងការពាររោគនៃសហរដ្ឋ ប្រើដើម្បីសំគាល់ ដែលអាចមានឡើងបាននូវអាវុធាវារកម្មផ្នែកខាងរោគ :

Anthrax – ទំព័រទី 2

- ទោះបីជាមិនអាចឆ្លងពីមនុស្សទៅមនុស្សក៏ដោយ វាអាចតែសាយភាយបានវាយៗដែរ។
- វាអាចមានឥទ្ធិពលយ៉ាងច្រើនទៅលើសុខភាពមនុស្ស ដោយរាប់បញ្ចូលនឹងល្បឿននៃការស្លាប់ផង។
- វាអាចមានចលាចលរាលដាលពេញ និងការរំខានដល់សង្គមមនុស្ស។
- គំរោងពិសេស អោយមានជាចាំបាច់ ដើម្បីត្រៀមសំរាប់ការវាយប្រហារដែលអាចមានកើតឡើងបាន។

តើអាចព្យាបាលអ្នកដែលបានរីករាលដាលដែរ?

បែបដែលអ្នកទាំងអស់អាចព្យាបាលបានដោយប្រើថ្នាំផ្សេងៗ។ វាសំខាន់ក្នុងការធ្វើការព្យាបាលអោយបានរួសរាន់។ វាអាចធ្វើទៅបានក្នុងការព្យាបាលរោគ ប្រសិនបើអ្នកដែលបានឆ្លងរោគ ចាប់ផ្តើមព្យាបាលអោយបានឆាប់។

តើការពារកុំឲ្យមានអ្នកដែលបានរីករាលដាលដែរ?

ការព្យាបាលនឹងថ្នាំការពារដោយរួសរាន់ សំរាប់មនុស្សដែលប្រហែលជាបានប៉ះពាល់នឹងអ្នកដែលបានរីករាលដាល។

មានថ្នាំការពារសំរាប់អ្នកដែលបានរីករាលដាល បានប្រើដោយកងទ័ពផងដែរ។ ត្រូវការចាក់៦ម្តង ដើម្បីទទួលបានការការពារល្អ ដែលបន្តបំបាត់មកមានចាក់១ម្តងក្នុង១ឆ្នាំម្តង។ ក៏ប៉ុន្តែស្បៀងថ្នាំការពារសំរាប់អ្នកដែលបានរីករាលដាល មិនសូវមានហើយគ្មានសំរាប់ជនប្រចាំប្រទេសទេ។ ដូចជាថ្នាំការពារទាំងឡាយវាទាំងមក នូវការប្រថុយខ្លះៗ។ ក៏គ្មានដឹងថាតើពេលណា វិកន្ន្រែងណាអាចយកថ្នាំ ការពារដ៏មិនគិតតួចនោះ ដែលត្រូវការដើម្បីឆ្លើយនឹងការវាយប្រហារ។ ដោយសាររឿងទាំងនោះហើយការចាក់ថ្នាំការពារដល់មហាជន មិនបាន

តំរូវអោយធ្វើក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះទេ។

តើអាចឲ្យខ្ញុំទុកថ្នាំផ្សេងៗបានរីករាលដាលដែរ ដែលត្រូវការវា?

ទេ! អោយខ្លួនឯងនូវថ្នាំការពារ អាចអោយមានគ្រោះថ្នាក់បាន។ ថ្នាំផ្សេងៗអាចធ្វើឲ្យអ្នកជំងឺធ្ងន់ធ្ងរជាច្រើនបែប ជាពិសេសសំរាប់ស្ត្រីមានគភ៌ កូនក្មេង និង មនុស្សដែលមានការទាស់នឹងថ្នាំផ្សេងៗ។ ការប្រើថ្នាំផ្សេងៗលើសកំរិត វាអាចបង្កើតឡើងនូវ “មេរោគខ្លាំងពូកែ” – បាក់តេរីដែលមិនអាចព្យាបាលបានឡើយដោយប្រើថ្នាំផ្សេងៗ។

ក្រសួងសុខាភិបាលសាធារណៈនានា មន្ទីរពេទ្យធំ និងមន្ទីរពេទ្យតូច ដែលនៅជាសំណេញរដ្ឋមីនីសូតា កំពុងប្រុងប្រយ័ត្នឥតឈប់ឈរនឹងសកម្មភាពគ្រប់បែបនៃជំងឺប្លែកៗ ដោយរាប់បញ្ចូលនិងការវាយប្រហារអ្នកដែលបានរីករាលដាលប្រហារអ្នកដែលបានរីករាលដាល ដែលនឹងរកឃើញក្រសួងសុខាភិបាលនៃរដ្ឋមីនីសូតា និងក្រសួងសុខាភិបាលតំបន់នានា នឹងកំចាត់វាភ្លាម។ ពួកគេឈានធ្វើការសំគាល់មនុស្សដែលអាចបានប៉ះពាល់នឹងរោគនេះ និងឲ្យគេបានទទួលថ្នាំផ្សេងៗមិនខាន។

តើមានការផ្ទុះពិនិត្យសំរាប់អ្នកដែលបានរីករាលដាលដែរ ដែលបានប៉ះពាល់នឹងជាតិពុលនេះទេ?

រោគវិនិច្ឆ័យនៃអ្នកដែលបានរីករាលដាលដោយមើលអ្នកដែលបានរីករាលដាលក្នុងឈាម វិទ្យុសកម្ម វិទ្យុសកម្ម វិទ្យុសកម្ម អ្នកដែលបានព្យាបាលដោយពិសោធន៍មើល វិទ្យុសកម្មមើលស្បែក។

គ្មានការពិសោធន៍មើលថាតើអ្នកបាន វិមិនបានប៉ះពាល់ដល់អ្នកដែលបានរីករាលដាលនោះទេ

តើអាចឲ្យខ្ញុំធ្វើអ្វី ប្រសិនបើគិតថា ប្រហែលជាខ្ញុំបានឆ្លងអ្នកដែលបានរីករាលដាលហើយនោះ?

ប្រសិនបើអ្នកបានឆ្លងអ្នកដែលបានរីករាលដាលស្បែក សូមទាក់ទងមកក្រសួងសមត្ថកិច្ចតំបន់។ គ្មានអ្វីឲ្យដឹងច្បាស់ថា អ្នកបានប៉ះពាល់អ្នកដែលបានរីករាលដាលនោះទេ។ ប៉ុន្តែប្រសិនបើអ្នកជឿថា អ្នកបានប៉ះពាល់ វិមានការប្រុងប្រយ័ត្ននឹងសុខភាពផ្សេងៗ សូមជួបនឹងជនប្រចាំប្រទេសអ្នក។ ហើយប្រសិនបើអ្នកគ្រាន់ តែប្រុងប្រយ័ត្នខ្លាំង វិញ្ញយអំពីការវាយប្រហារនៃរោគការរីករាលដាល សូមគិតគូរទាក់ទងមកនិយាយជាមួយពេទ្យសុខាភិបាលខ្លួន។